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حکمت 350
امام)ع( فرم��ود: مردان س��تمگر 
سه نش��انه دارند: به مافوق خود از 
طريق نافرمانى ستم مى كنند و با 
قهر و غلبه، به زيردس��تان خويش 
ستم روا مى دارند و پشتیبان گروه 

ظالمانند.

 اورهان پاموك دليل علاقه مندي خود به ايران را بکر بودن 
فرهنگ ايران و تأثيرنپذيرفتن آن از ساير كشورها دانست. 
نشس��ت خبري اورهان پاموك نويسنده سرشناس تركیه و برنده 
جايزه نوبل ادبیات روز گذشته در كاخ نیاوران برگزار شد. پاموك 
در ابتداي اين نشست درباره حضورش در ايران گفت: »دومین بار 
است كه به ايران مي آيم و خوشحالم در طول ۲5 سال گذشته آثارم 
در ايران ترجمه شده است. به باور من تاريخ و فرهنگ ايران و تركیه 
در هم آمیخته است، به ايران كه مي آيم برايم همان حس بودن در 
استانبول تداعي مي شود و اينجا را مانند وطن خودم مي دانم.« در 
ادامه اين نشست نوبت به سؤالات خبرنگاران از پاموك رسید، اين 
نويسنده در پاسخ به سؤالي درباره زماني كه جايزه نوبل ادبیات را 
دريافت كرد، گفت: »جايزه نوبل زماني به من اهدا شد كه در امريكا 
بودم و پس از دريافت خبر با نماينده آژانس ادبي ام تماس گرفتم 
و تأكید كردم كه اين جايزه زندگي ام را تغییر نمي دهد و بیشتر از 
اين كار خواهم كرد. نكته اين اس��ت كه اينگونه نشد و زندگي ام 
تغییر كرد، خواننده هايم افزايش يافتند و كار به جايي كشید كه 
به هر جا سفر كردم همه فكر مي كردند كه من ديپلمات سیاسي 
تركیه ام و اين برايم خوشايند نبود.«  برنده نوبل ادبیات در پاسخ به 
پرسش ديگري مبني بر میزان شناخت مردم تركیه از نويسندگان 
ايراني، توضیح داد: »متأس��فانه در تركیه شناختي از نويسندگان 
اخیر و معاصر ايراني وجود ندارد و طي اين سال ها تنها كتاب »بوف 
كور« نوش��ته صادق هدايت تا حدي براي مردم آشناس��ت.« او با 
اشاره به تأثیري كه از نويسندگان ايراني گرفته است، گفت: »من 
براي نوشتن رمان آثار دكتر ش��ريعتي را كه در آن اسلام انقلابي 

معرفي ش��ده، خواندم و از آن تأثیر گرفتم.« پاموك درباره ايران و 
كشورهايي كه موفق به دريافت جايزه نوبل نشده اند، توضیح داد: 
»من به كشورهايي كه سفر مي كنم همه اين سؤال را از من دارند 
كه چرا برنده نوبل ادبیات نمي شويم و به همین دلیل فكر مي كنند 
اين جايزه سیاسي اس��ت. قبل از آنكه من جايزه نوبل را بگیرم به 
چین رفتم و با مو يان دوس��ت ش��دم. زماني كه او نیز اين جايزه 
را گرفت، گفتند او هم سیاسي شده اس��ت و از دولت و حاكمیت 
انتقاد نمي كند. من نیز چون در تركیه حاكمیت را نقد مي كنم به 
دردسر افتادم، اما او به دلیل نقد نكردن به دردسر افتاد. از مو يان 
مي پرسیدند كه چرا نسبت به دولت نقد نمي كند و او در پاسخ گفت، 
فكر كردم جايزه نوبلي كه من گرفته ام به ادبیات مربوط مي شود و 

در واقع من يك جايزه ادبي گرفته ام.«
او در پايان درباره علت علاقه مندي اش به ايران توضیح داد: »بخشي 
از علاقه ام به آثار مكتوب ايران بازمي گردد، ولي علاقه اصلي ام به 

ايران تأثیر نپذيرفتن فرهنگي ايران است.«

نويسنده سرشناس ترك:

 تأثيرپذير نبودن فرهنگ ايرانی مرا جذب كرد

    محمدصادق عابدينی
انيميش�ن فليش�اه روزه�اي خوب�ي را در 
اك�ران س�ينماها پش�ت س�ر مي گ�ذارد و با 
اينکه ه�م اكنون 13 فيل�م ديگر ني�ز بر پرده 
سينماهاست، اين انيميشن كودكانه مخاطب 
خود را حف�ظ كرده و در جدول فروش س�ينما 
از چند فيل�م مدع�ي و خبرس�از رده بهتري 
را ب�ه دس�ت آورده اس�ت. حام�د جعف�ري، 
تهيه كننده فيلش�اه در گفت و گ�و با »جوان« 
درباره روزهاي خوب اين انيمش�ين مي گويد. 
فک�ر مي كنيد انيميش�ن توانس�ته 

مخاطب ثابت خود را پيدا كند؟
مخاطب انیمیش��ن مخاطبى خاص اس��ت كه با 
مخاطب فیلم هاي رئال پرطرفدار مثل گونه كمدي 
يا فیلم هاي اجتماعي متفاوت اس��ت. متفاوت از 
اين نظر كه مخاطب ما صرفاً خانواده ها هس��تند؛ 
خانواده هايى كه ش��ايد به دلیل محتواي برخي از 
فیلم ها در طول سال سینما هم نروند و روي اينكه 
قرار است فرزندشان چه فیلمي ببیند حساسند و 

نگراني دارند. 
فکر مي كنم اين نگراني ها باعث شد تا 
روند رونق گرفتن فروش »فيلشاه« هم 

با تأخير روبه رو شود!
خب مدتي طول كشید تا تنور فیلم ما گرم شود. 
براي اينكه خانواده ها بايد سینما رفتن را در كنار 
ديگر برنامه هاي زندگي شان قرار  دهند. براي همین 
بود كه مثلًا هفته اول اكران م��ا كه آخرين هفته 
اسفند سال گذشته بود با فروش خوبي روبه رو نشد 
چون آن روزها خانواده ها درگیر آماده شدن براي 
عید و خريد براي نوروز بودند. در هفته اول عید نیز 
به خاطر اينكه خانواده ها درگیر ديد و بازديد بودند 
فروش خوبي نداشتیم اما بعد از آن بود كه فروش 
»فیلشاه« رونق گرفت و حتي ما به جايگاه سوم در 
فروش هفتگي سینما رسیديم و خدا را شكر اين 
روند هنوز هم ادامه دارد. الان فروش هفتگي ما از 
يك فیلم مهم اجتماعي و يك كمدي بیشتر است. 
تمايل به ديدن فيلم ه�اي كمدي هر 
روز بيشتر مي ش�ود و به غير از چند 
فيلم اجتماعي بازار سينماي ايران در 
اختيار كمدي ها قرار گرفته است، در 
اين شرايط فکر كنم »فيلشاه« باعث 
ش�د مخاطب جديد به سينما تزريق 
ش�ود و ارزش اف�زوده براي س�ينما 
داشته باشد، نظر خودتان در اين باره 

چيست؟
فضاي انیمیشن باعث مي شود كه ما با مخاطباني 
روبه رو باش��یم كه حتي براي اولین بار به سینما 

مي آيند؛ از بچه هايي كه دوس��ت دارند به سینما 
بروند تا والديني كه فرزندشان را به سینما مي آورند. 
براي همی��ن فكر مي كنم س��ینماي انیمیش��ن 
مي تواند هر سال قش��ر جديدي از مخاطبان را با 

سینما آشنا كند. 
فروش فيلش�اه ب�ه 6ميلي�ارد تومان 
نزدي�ك ش�ده، در حال�ي ك�ه رقباي 
جدي�دي ه�م از راه رس�يده اند، اين 
انيميش�ن چقدر مي توان�د در گردونه 

رقابت دوام بياورد؟
ما با پارامترهاي مختلفي در اكران مواجه هستیم. 
با افزوده ش��دن تعداد فیلم هاي اكران به هفت 
فیلم، مجبور بوديم همزمان با شش فیلم ديگر در 
اكران رقابت داشته باشیم. بعد از آن هم فیلم هاي 
جديد ورود به اكران وارد شدند. طبق آيین نامه 
امسال سقف اكران فیلم ها نیز كاهش يافته و از 
طرف ديگر بلیت س��ینماها هم افزايش داشته 
است كه براي خیلي از خانواده ها صرف نمي كند 
كه براي تماشاي انیمیشن بیايند، چون حداقل 
بايد 60 تا 70 هزار تومان براي تماشاي خانوادگي 
انیمیشن هزينه كنند. ما صرفاً از پارامتر جذابیت 
براي خانواده ها بهره مي بريم وگرنه مي بینید كه 

ديگر پارامترها به ضرر ماست. 
از وضعيت اكران راضي هستيد؟

متأسفانه در بحث اكران همیشه بحث كمیت بر 
كیفیت ارجیحت دارد. براي همین مي بینیم كه 
تعداد زيادي فیلم همزمان در حال اكران اس��ت 
و اين به ضرر فیلم هاي در حال اكران است. بخش 
خصوصي سینما كه ما هم عضوي از آن هستیم به 
دنبال بازگشت سرمايه اس��ت و برنامه ريزي غلط 
اكران باعث كاهش فروش فیلم ها مي ش��ود و در 

نهايت به ضرر بخش خصوصي خواهد بود. 
به بازگش�ت س�رمايه اش�اره كرديد، 

فيلشاه توانسته به سوددهي برسد؟
بله خدا را شكر چند روزي است كه وارد سوددهي 

شده است. 
توليد انيميشن در ايران هنوز صنعتي 
نشده و مشخص نيست انيميشن بعدي 

چه زماني توليد و اكران مي شود، براي 
اينکه آثار پويانمايي س�هم ويژه اي در 

اكران داشته باشند چه كار بايد كرد؟
مهم ترين مسئله میزان حمايت دولت از سینماي 
كودك و انیمیشن است. دولت مي تواند در زمان 
اكران آپشن ها و آفرهاي ويژه اي را در نظر بگیرد، 
مثلًا سرگروه ويژه در نظر بگیرد يا محدوده اكران 

را گسترش دهد. 
ركورد فروش انيميشن را شکسته ايد 
و اين خب�ر خوبي اس�ت، اي�ن ركورد 

مي تواند راه را براي سايرين باز كند؟
بله، ركورد سینماي انیمیشن شكسته شد. ركورد 
قبلي ب��راي »ش��اهزاده روم« بود ك��ه نزديك به 
5میلیارد تومان فروش داش��ت. بع��د از آن هم با 
فاصله فیلم هاي »مبارك« و »تهران 1500« قرار 
دارند. جالب اين است كه ش��اهزاده روم در اواخر 
فروش به مرز 5 میلیارد رسید اما فیلشاه در هفته 
پنجم يا شش��م از مرز 5 میلیارد عبور كرد، البته 
امیدوارم كار بعدي كه در دست تولید داريم ركورد 

فیلشاه را هم بشكند. 
درب�اره كار جديدت�ان اطلاعات�ي به 

خوانندگان »جوان« مي دهيد؟
قرار است به زودي اطلاع رساني درباره كار جديد 
انجام دهیم اما در همین حد بگويم كه فضاي قصه 
جديد در ايران روي مي دهد و امروزي اس��ت و با 

محور مسائل محیط زيستي تولید مي شود. 
به عن�وان تهيه كنن�ده اي ك�ه دو اثر 
پرفروش سينماي انيميش�ن ايران را 
توليد كرده اس�ت، فکر مي كنيد براي 
اينکه انيميشن ايراني بتواند به موفقيت 

برسد، چه مسيري بايد طي شود؟
ساخت انیمیشن به شدت كار گروهي و جمع محور 
است. در دنیا هم انیمیشن را معمولاً با نام كمپاني 
سازنده آن مي شناسند نه عوامل سازنده آن! ما در 
تولید »شاهزاده روم« و »فیلشاه« تلاش كرده ايم 
به س��مت ايجاد كمپاني انیمیشن سازي حركت 
كنیم. تا وقتي كمپاني تولید انیمیش��ن نداش��ته 
باشیم امكان موفقیت بین المللي نخواهیم داشت. 

»فيلشاه« اكران بين المللي داشته؟
پیش از اكران در ايران، فیلش��اه در لبنان اكران 
ش��د و هم اكنون نیز اك��ران آن ادام��ه دارد كه 
تا به حال نزدي��ك به 90 هزار نف��ر در لبنان به 
تماشاي آن نشسته اند و با توجه به اينكه قیمت 
بلیت سینما در آن كشور مابین پنج تا 10 دلار 
است، اگر متوسط شش دلار براي هر بلیت را در 
نظر بگیريم الان فروش ب��الاي 500 هزار دلار 
را در لبنان داشته ايم. متأس��فانه هنوز خیلي از 
كشورهاي همس��ايه ما مانند افغانستان، عراق 
و پاكستان س��ینما به معناي واقعي آن ندارند و 
ما در آن كشورها اكران محدودی داشته ايم. اگر 
كمپاني انیمیشن س��ازي داشتیم مي توانستیم 
با پخش كننده ها ق��رارداد ببنديم و اكران هاي 

وسیعي داشته باشیم. 
دولت تا چه ح�د مي تواند در موفقيت 
بين المللي انيميشن ايراني مؤثر باشد؟

دول��ت حداقل مي توان��د دش��واري ها و هزينه ها 
را كاهش دهد. هرس��اله بخش دولتي س��ینماي 
ايران حضور بي نتیجه اي در بازار هاي جهاني فیلم 
دارد. دولت مي تواند بخش��ي از حض��ور ايران در 
بازارهاي فیلم را در اختیار ما كه محصولي با زبان 
جهاني داريم قرار دهد و زمینه ارتباط با مشتريان 

بین المللي را ايجاد كند.

ركورد س��ينماي انيميشن شكسته 
ش��د. ركورد قبلي براي »ش��اهزاده 
روم« بود ك��ه نزديك ب��ه 5 ميليارد 
توم��ان ف��روش داش��ت. بع��د از آن 
هم با فاصل��ه فيلم ه��اي »مبارك« 
و »ته��ران 1500« ق��رار دارن��د

نظر منتقدان 3 رسانه هاليوود ريپورتر، گاردين و ورايتي درباره »همه مي دانند« فرهادي    كتاب

از درامي قوي تا فيلمي كسل كننده

    وحيد مهري
»همه مي دانند« آخرين ساخته اصغر فرهادي سه شنبه شب 
در جش�نواره كن به نمايش درآم�د و از روز گذش�ته در ۴30 
س�ينماي فرانس�ه روي پرده مي رود. منتقدان سينمايي پس 
از ديدن اين فيلم، واكنش هاي متفاوت�ي از خود بروز داده اند. 
فرهادي روي فرش قرمز اين مراس��م گفت: اين چندمین بار است 
كه به كن مي آيم اما از اينكه در افتتاحیه هس��تیم، همه گروه و من 
خوش��حالیم. وي همچنین درباره تجربه همكاري اش با بازيگران 
اس��پانیايي به ويژه »خاوير باردم« اظهار داشت: بیشتر از بازيگري، 
منظم بودن و عشق به كار را از آنها ياد گرفتم. آخرين ساخته فرهادي 
با مختصات سینماي اروپا ساخته شده و احتمالاً امكان نمايش در 
ايران را نداشته باشد. او درباره ايده ساخت فیلمش به لوموند گفته 
است: 13 سال پیش سفري به جنوب اسپانیا داشتم. روي ديوارهاي 
شهر جايي كه ما ايستاده بوديم، پوسترهايي از يك بچه بود كه ناپديد 
شده بود. اين موضوع دخترم »سارينا« را كه در آن زمان سنش كم 

بود، خیلي نگران كرد و ايده ساخت فیلمي در اين باره آن موقع شكل 
گرفت. نخستین واكنش ها از ديدگاه هاي متفاوت منتقدان درباره 
اين فیلم حكاي��ت دارد. پیتر دبروگ در ورايتي نوش��ت: از جهاتي 
مي توان تمام فیلم هاي فرهادي را  »جدايي« يا »گذشته« نامید اما 
اين درام كه در اسپانیا مي گذرد، با بازي پنه لوپه كروز و خاوير باردم، 
اولین فیلمي است كه احساس تكراري بودن مي دهد. پیتر برادشاو 
در گاردين از پنج ستاره، چهار ستاره به فیلم داد و نوشت: اين فیلم 
درباره يك ضربه بیروني ويران كننده به خانواده اس��ت كه با دقتي 
تقريباً غیرطبیعي به تصوير كشیده شده است؛ ضربه اي كه ترك ها، 
ضعف ها و گسل ها را بیرون مي آورد و اين كار را به گونه اي بي رحمانه 
انجام مي دهد كه انگار اين اسرار و دروغ ها، نوعي گناهند كه مجازات 
اجتناب ناپذيري را به همراه دارد. اين ايده اي است كه قبلًا فرهادي 
ترسیم كرده است؛ رازي دفن نش��ده، زخمي باز و بازگشت سريع و 
سركوبگر. پیتر برادشاو در قسمت هايي از ريويو به حذف تأثیرپذيري 
احتمالي فره��ادي از هانكه و آنتونیوني هم اش��اره كرده اس��ت. و 
بالاخره هالیوود ريپورتر نوش��ت: خانواده هايي كه ب��ه آنها افرادي 
اضافه شده اند، اختلاف طبقاتي و كودكاني كه در زيرزمین ها )بیشتر 
]به شكل[ استعاري( خرد مي شوند، رازهاي قديمي كه ناگهان سر 
باز مي كنند. روي كاغذ »همه مي دانند« مصالح لازم را براي بهترين 
فیلم اصغر فرهادي دارد اما به جاي يك درام درخشان كه سؤال هايي 
را درباره اخلاق و مسئولیت هاي فردي را از زواياي گوناگون مطرح 
كند، آخرين ساخته فرهادي- كه اولین فیلم اسپانیايي زبان اوست- 
بیشتر به ژانر مي پردازد و حول آدم ربايي و پولي مي گردد كه بايد در 

دهكده اي پیدا شود كه اهالي اش بیشتر از پول، غم دارند.

 تقسيم كينه توزانه
 مدح هاو مذمت ها

همیشه رسانه هاي بچه هاي انقلابي و مؤمن در بزنگاه هايي به 
دلیل عدم باور به رندي و تیزي رسانه هاي غربگراي روشنفكر 
وطني و البته عدم مش��اوره رس��انه اي خ��وب و دقیق دچار 

خطاهايي مي شوند كه بعضاً غیرقابل جبران است. 
بعد از اتفاقاتي كه در پرديس سینمايي كوروش افتاد جبهه 
سكولار طبیعتاً با سوار شدن بر موج رس��انه اي اين داستان 
و ترس��یم ايجاد فضاي رعب و وحشت در س��الن آنقدر فضا 
را متش��نج كردند كه حت��ي ابراهیم حاتمي كی��ا مجبور به 

عذرخواهي از مردم و كسبه شد.
 اين اتفاق در هر صورت غیرمترقبه بود و عوامل تیم و بچه هاي 

سازمان اوج هم بدون شك قصد و نیت بدي نداشتند. 
اگرچه بع��د از اين ماجرا تیم س��ازنده در فض��اي مجازي با 
همكاري برخي از رسانه ها حقیقت ماجرا را نشان دادند و از 
خودشان دفاع كردند ولي از طرفي به دلیل قدرت رسانه اي 
طرف مقابل از نظر كمي و كیفي و دير عمل كردن تیم »اوج« 
عملًا كار از دست خارج شد و فضا مملو شد از اينكه ابراهیم 
حاتمي كیا كه خود اعتراف كرده بود از اين ماجرا بي خبر است 
براي به دست آوردن سود و فروش بیشتر دست به اين اقدام 
زده است، البته برخي از چهره ها نیز بي انصافي را به حد اعلا 
رساندند و مخاطب خود را شخص حاتمي كیا قرار دادند و او را 

متهم به حركتي براي سودآوري بیشتر كردند. 
اما اين تمام ماجرا نیس��ت. در اين روزها فیلم جديد اصغر 
فرهادي ب��ا نام »هم��ه مي دانند« در افتتاحی��ه فیلم كن 
اكران مي شود و رس��انه ها و روزنامه ها به ستايش يك اثر 
ايراني- اسپانیايي كه همه دنیا آن را نیز ستايش مي كنند 
مي پردازند و همزمان با آن در اين میان رسانه هاي نزديك 
به اصلاح طلب و غرب گرا ب��ر منفي باف��ي اتفاق كوروش 
مي دمند و از س��وي ديگر بر افتخارآفريني اصغر فرهادي 

در جشنواره كن. 
فرهادي نیز در مصاحبه اخیرش با لوموند به اين اشاره كرده 
است كه همواره خود را در سر يك جرياني مي بیند كه اقلیتي 
در ايران مي خواهند ب��ا او »مبارزه« كنن��د و فیلم هايش را 
دوس��ت ندارند. از طرفي جالب اين اس��ت كه فرهادي بعد 
از »ارتفاع پس��ت« كه ب��ا حاتمي كیا همكاري ك��رده بود به 
دلايلي كه خیلي نمي دانیم چیست در مصاحبه با همشهري 
متلك هايي به حاتمي كیا انداخت و حاتمي كیا نیز در مصاحبه 
با فريدون جیراني در برنامه اينترنتي نیز به اختلافاتش با وي 
اشاره كرد و همین بیشتر بر ايجاد اين مسئله كه حاتمي كیا 
و سینماگران انقلابي به عنوان يك سر طیف از طرف مقابل 

شكست خورده اند، اضافه كرد.
 فضاي رس��انه اي از 19 ارديبهش��ت يك پس��ت در مذمت 
حاتمي كیا و يك پس��ت در م��دح فرهادي منتش��ر مي كرد 
و عملًا نف��ر اول را به بَ��ك صحنه و نفر دوم را به پیش��خوان 

صحنه آورد. 
علاوه بر اين موضوع داس��تان جعفر پناهي و نیامدن آن در 
جش��نواره كن كه از ماه گذشته بر س��ر زبان ها افتاد و اينكه 
اصغر فرهادي در نشست خبري بعد از فیلمش به اين موضوع 
اشاره مي كند كه امیدوارم كساني كه تصمیم گیرنده در ايران 
هستند كاري كنند تا جعفر پناهي در اينجا باشد نیز به دامنه 

مظلومیت جناح سكولار اضافه كرد. 
حتي اگر فرهادي در مصاحبه با لوموند اي��ن برترپنداري از 
سويي و از سوي ديگر اين سخن كه جماعتي- بخوانید انقلابي 
و اوجي و وابسته به حكومت و...- مي خواهند با او »مبارزه« 
كنند را نمي گفت، آنقدر مسئله مهم جلوه نمي كرد ولي حالا 
بايد فعلًا تا چند روز شاهد موج سواري تیم رسانه اي سكولارها 

و باخت ناخواسته مبارزان آقاي فرهادي بود. 
جالب اس��ت كه يكباره در همین ايام واشنگتن پست نیز در 
حساب توئیتري خود به موضوع سینما كوروش و پايان بدش 
اشاره مي كند و طبیعتاً كمك آسماني خارجي زبان مخالفان 

حاتمي كیا و موافقان فرهادي ازسرمي رس��د. 
اما راس��تي آقاي فره��ادي اول تبريك به خاط��ر افتتاحیه 
موفق فیلمتان و مراس��م فرش قرم��ز و عكس هاي يادگاري 
كه به عنوان ايران��ي كه نماينده فرهنگ غن��ي و متعالي آن 
هستید و دوم اينكه ما در حال مبارزه با سركردگان سینماي 
سرمايه داري و ريشه هاي فكري و فرهنگي و سیاسي آن در 
غرب هستیم، اينكه چرا شما آن را به خودتان مي گیريد، بايد 

از خودتان پرسید!

تهيه كننده انيميشن موفق و ركوردشکن »فيلشاه« در گفت وگو با »جوان«:

انيميشنبعديرکورد»فيلشاه«راهمميشکند

 »شريعتي به روايت اسناد ساواك«
به نمايشگاه كتاب رسيد 

تجديد چاپ مجموعه س�ه جلدي »ش�ريعتي به روايت اس�ناد س�اواك« در 
نمايشگاه رونمايي شد. 

كتاب »ش��ريعتي به روايت اسناد ساواك« بعد از ۲0 س��ال براي نخستین بار از سوي 
مؤسسه فرهنگي- هنري مركز اسناد انقلاب اسلامي - با اسناد غني تري نسبت به چاپ 
اول- تجديد چاپ و در غرفه اين مؤسس��ه در سي ويكمین نمايشگاه بین المللي كتاب 
تهران به مخاطبان عرضه شد. اين مجموعه س��ه جلدي كه داراي بیش از ۲هزار برگ 
سند از اسناد ساواك درباره دكتر علي شريعتي است، تمام پرونده وي در ساواك مركز را 
در برمي گیرد و حاوي نكات مهم و ارزنده تاريخي براي محققان و علاقه مندان به تاريخ 
است. جلد اول كتاب »شريعتي به روايت اسناد س��اواك« اسناد مربوط به وي از سال 
1336 تا پايان سال 1350 است كه موضوعات مهمي همچون فعالیت ها و دستگیري 
شريعتي در دهه 30، بورس تحصیلي وي به خارج از كشور، بازگشت به ايران و تدريس 
در دانشگاه مشهد از آن جمله است. اسناد شريعتي در جلد دوم اين مجموعه مربوط به 
سال هاي 1351 تا پايان سال 1355 است كه بخش عمده اي از آن به گزارش هاي ساواك 
از سخنراني هاي دكتر شريعتي در حسینیه ارشاد اختصاص دارد. همچنین گزارش هاي 
متعددي از س��اواك درباره نامه ها، مقالات و كتاب هاي شريعتي در جلد دوم مشاهده 
مي شود. يكي از معدود اسناد جالب توجه جلد دوم سندي است مربوط به گزارش ساواك 
از مباحثه استاد مطهري، آيت الله خامنه اي و دكتر شريعتي در يك مجلس خصوصي كه 
نام افراد مطرح ديگري نظیر دكتر مفتح نیز در آن به چشم مي خورد. گفتني است اثر سه 
جلدي »شريعتي به روايت اسناد ساواك« در سي ويكمین نمايشگاه بین المللي كتاب 
تهران در غرفه مؤسسه فرهنگي- هنري مركز اس��ناد انقلاب اسلامي واقع در مصلي، 

شبستان اصلي، راهروي ۲4، غرفه۲ به مخاطبان عرضه مي شود.

نگاهي به آخرين ساخته مصطفي كيايي و ريشه ناكامي فيلم او در گيشه

الصاق پلاسکو به چهارراه استانبول فيلم نمي سازد
    جواد محرمي

 مصطف�ي كياي�ي در »چه�ار راه اس�تانبول« خ�ود 
را درگي�ر س�اخت صحنه هاي�ي ك�رده ك�ه اساس�اً 
س�اخت آنها خيلي ه�م لزومي نداش�ت. او ق�رار بوده 
يك فيل�م داس�تاني درباره حادثه پلاس�کو بس�ازد نه 
ي�ك مس�تند داس�تاني ي�ا داكي�و درام در اي�ن باره. 
همان زمان كه س��وداي س��اخت فیلمي مبتن��ي بر حادثه 
پلاسكو از سوي مصطفي كیايي اعلام ش��د، مي شد درباره 
نتیجه كار ترديد كرد و مي ش��د حدس زد وسوسه ساخت 
فیلمي درباره حادثه پلاسكو بیش از همه ريشه در هیجانات و 
بازتاب هاي خبري اين ماجرا دارد و فیلمساز جوان ما احساس 
كرده مي تواند به راحتي همه آن هیجانات را به فیلمش تزريق 

كند و اثري موفق در گیشه ارائه دهد. 
 اما واقعیت ماجرا اين اس��ت كه اساس��اً كیايي در پرداخت 
دراماتیك قصه اي كه آن را به ماجراي پلاسكو الصاق كرده 
توفیقي حاصل نكرده است. علت هم آن است كه فیلمساز از 
همان لحظه اي كه جرقه ساخت فیلم حول اين موضوع در 
ذهنش زده ش��ده گرفتار بازنمايي صحنه هاي آتش سوزي 
شده است. فیلم همین را نشان مي دهد. تلقي فیلمساز اين 
بوده كه اوج فیلم صحنه هايي خواهد بود كه آتش نش��انان 
غیور در راهروهاي ساختمان پلاس��كو در حال تلاش براي 
خاموش كردن آتش هس��تند و لابد مخاطبان قرار است در 
تعلیق ناشي از فروريختن ساختمان قرار بگیرند ولي كیايي 
به اين فكر نكرده كه همه مخاطب��ان از وقوع آن ماجرا خبر 
دارند و هر قدر هم كه او بخواهد با استفاده از برخي تمهیدات 
سینمايي مخاطب را ش��گفت زده كند اين اتفاق در نهايت 

نمي افتد. 
مصطفي كیايي خود را درگیر ساخت صحنه هايي كرده كه 
اساساً ساخت آنها خیلي هم لزومي نداشت. او قرار بوده يك 
فیلم داستاني درباره حادثه پلاس��كو بسازد نه يك مستند 
داس��تاني يا داكیو درام. پلان ها و صحنه هاي فیلم چهارراه 
اس��تانبول بیش از همه به كار يك مستند داستاني مي آيد. 
وقتي شما قرار است ش��رح يك حادثه واقعي را بدهید بايد 
س��عي كنید صحنه هايي را كه لازم اس��ت بازنمايي كنید 
ولي اساساً داستان كیايي به گونه اي پیش مي رود كه تقريباً 
س��كانس طولاني حضور آتش نشانان در ساختمان پلاسكو 
اضافي از كار درآمده و تقريباً خس��ته كننده ش��ده اس��ت. 
كاراكتر رئیس آتش نشانان با بازي مهدي پاكدل دقیقاً وسط 
قصه كیايي چه كاركردي دارد؟ چ��را بايد روي اين كاراكتر 

اين اندازه مكث شود و مخاطب احساس كند كه قرار است 
سهم زيادي از بار دراماتیك قصه را به دوش بكشد اما اگر او را 
حذف كنیم خللي به قصه نیم بندي كه بايد به زور به حادثه 

پلاسكو الصاق شود وارد نمي شود. 
همه اينها نش��ان مي دهد كیايي در فیلمسازي اش دقیقاً به 
همان درد همیشگي سینماي ايران مبتلاست؛ درد فیلمنامه. 
اي كاش هزينه میلیاردي را كه او صرف سلبريتي ها كرده و 
فروش فیلمش تا امروز نشان مي دهد كه نتیجه نداده صرف 
فیلمنامه مي كرد؛ فیلمنامه اي كه به شدت از فراز و فرودها 
و شخصیت پردازي هاي دقیق رنج مي برد و صرفاً قرار است 
روي حادثه نمايي هاي ذهن فیلمساز پیش برود كه نمي رود. 
اينكه كیايي خیلي علاقه مند بوده تا اداي ديني به شهداي 
آتش نشان انجام بدهد خوب است اما اين اداي دين به هیچ 
عنوان در چهار راه اس��تانبول به بار ننشس��ته است. كیايي 
تقريباً نیمي از زمان فیلمش را به رف��ت و آمدهاي بي مورد 
آتش نشانان اختصاص داده، در صورتي كه مخاطب اصل اين 
صحنه ها را يك سال پیشتر بارها از شبكه هاي خبري مشاهده 
كرده است. اينكه آتش نشانان شهید حادثه پلاسكو پیش از 
فروريختن ساختمان به اين سو و آن سو بدوند و از پله ها بالا 
بروند و فرمانده آنها مدام داد و فرياد كند و مثلًا بگويد فلاني 
س��ريع تر بدو... تو برو اونور... بیا پايین و از اين حرف ها درام 
نمي سازد. همین ساده انگاري باعث شكست فیلم در اكران 
عمومي مي شود و جار و جنجال هاي فیلمساز درباره ناعدالتي 
در اختصاص سالن حداقل اينجا خیلي وجاهت ندارد. اينجا 
ديگر نه چهره زيباي بهرام رادان گره گیش��ه را باز مي كند و 
نه بازي خیره كننده و استادانه س��حر دولتشاهي فروش را 
تضمین مي كند اما اين وسط اتفاق بدي كه مي افتد اين است 
كه فیلمساز نداند و كسي هم به او نگويد كه فیلم بدي ساخته، 
دراماتیك كردن يك حادثه كار آساني نیست و بايد براي آن 

وقت و هزينه بیشتري صرف كرد. 

حميد  صنيعي     دریچه


